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RIKSDAGENS 
Alla är de 
moderater 

• Det här är riksdagens sju 
civilekonomer. Samtliga är 
moderater! 
• Det förklarar de själva med 
att om man är civilekonom så 
är man varmt fästad vid mark
nadsekonomin. 

• Civilekonomerna är överrepre
senterade i riksdagen. De före
kommer fem gånger oftare där än i 
den förvärvsarbetande befolk
ningen i dess helhet. 
• Annars är det mest offentligt 
anställda yrkesgrupper som är 
överrepresenterade. De offentligt 
anställda står för 63 procent av 
riksdagens ledamöter. Privata 
sektorns folk utgör bara 31 pro
cent. 
• Vi frågade riksdagens civileko
nomer vad de gjort för sin yrkes
grupp. De svarar alla, med små 
variationer: 

- Ingenting. Vi är inga grupp-
egoister. Men vår generella eko
nomiska politik gynnar civileko
nomerna, menar de. 
• Ingen av civilekonomerna 
kommer från Norrland. De trivs 
bäst i de bördigare södra och mel
lersta delarna av landet. 
• De vill avskaffa alla reglering
ar. En och annan vill till och med 
avskaffa sig själv - som politiker 
vill säga. 
• För att vara individualister har 
de påfallande likartade åsikter. 

Reportage: EWA TURES 

• • Bo Lundgren, 36, från 
Kristianstad, tycker att man 
ska förbjuda alla förbud. I syn
nerhet när det gäller alkohol. 

- Jag var emot att man tog bort 
mellanölet. Jag är för att man ska 
få göra maskrosvin hemma. Min 
senaste motion - som jag skrivit 
tillsammans med en socialdemo
krat - går ut på att vinskatten bör 
ändras så att man inte straffbe-
skattcr mellanprisvinerna. 

Det är i skatteutskottet, som Bo 
Lundgren bekämpar vad han kal
lar "förbudsraseriet". Det gäller 
inte bara alkohol - enklare regler 
för fastighetstaxering och beskatt
ning av företag är andra käpphäs
tar. 

Dessutom vill Bo Lundgren av
skaffa sig själv. Det vill säga 
åtminstone vill han som politiker 
ha betydligt mindre att säga till 
om. 

Bo Lundgren vill avreglera 
samhället, men med måtta. Det 
sociala skyddsnätet måste finnas 
kvar, säger han. Lagom är bäst 
även när det gäller hemlänet. Det 
ska behandlas rattvist men någon 
fanatisk hembygdsromantiker är 
Bo Lundgren absolut inte. 

• Göran Riegnell, 34, är en 
ovanlig moderat. Han vill näm
ligen höja skatten. 

Visserligen bara för sjöfolket, 
men ändå. Sjömän betalar nu ex
tremt låg skatt även när de jobbar 
i land. Detta vill Göran Riegnell 
ändra på eftersom det minskar in
tresset att jobba till sjöss. 

Dessutom är Göran Riegnell 
den förste utlandssvensken i riks
dagen. London står som hemort, 
men han har också en adress i Gö
teborg. 

Ostkniv i stället för osthyvel är 
hans recept för att minska Sveri
ges budgetunderskott. 

Göran Riegnell är suppleant i 
trafikutskottet. Där upptar sjö
fartsfrågor större delen av hans 
intresse. 

Han har motionerat om att fä 
bort subventioner som gynnar 
landtransporter. Han vill ha libe
ralare utflaggningsregler för 
svenska fartyg och förmånligare 
skatteregler för delägare i partsre
derier. 

När Göran Riegnell blev ekono
michef lämnade han Civilekono
mernas Riksförbund eftersom han 
tyckte att rollerna var svåra att 
kombinera. 

• • Margit Gennser, 52 från 
Malmö, gör sin första riksdag. 
Hon var tidigare medlem i Ci-.^-
vilekonomernas Riksförbund, 
men glömde betala avgiften un
der en hemmafruperiod. 

- Ingen har försökt värva tillba
ka mig på 20 år - det är dålig 
marknadsföring, säger hon. M e n ^ * ' 
tillägger att civilekonomer är indi
vidualister och därför inte behö
ver så mycket föreningar. 

Ökat konsumentinflytande är 
Margit Gennsers hjärtefråga. Det 
ska man göra genom att öka ande
len marknadsbeslut på beskost-
nad av de politiska besluten. Bort 
med etableringskontroll och kon
kurrensbegränsningar så kommer 
produkter och tjänster att utveck
las till konsumenternas bästa. 

Margit Gennser är suppleant i 
finans- och lagutskotten. Där har 
hon arbetat för förbättrad kom
munal redovisning. Det är snett 
att kommunerna har mindre skyl
dighet att redovisa t ex pensions
utfästelser än företagen. Det bor
de vara tvärtom, menar hon. 
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KOMMENTAR 
• Civilekonomernas Riksförbund (CR) bildades 
1968. Dess föregångare, föreningen Civilekono
mer I Allmän Tjänst (CIAT), hade i sin tur anor 
från 30-talet. Från olika håll, bl a Sveriges Aka
demikers Centralorganisation (SACO) och 
Svenska Civilekooomföreningen (SCF), hade 

man uttalat en önskan om en facklig organisation för ekonomer, 
verksam på samtliga arbetsmarknadssektorer. CIAT outbilda
des därför till CR. SACO bidrog ekonomiskt till ombildningen. 
• Trots en god medlemsutveckling skulle det emellertid dröja till 
slutet av 70-talet innan CR kunde sluta de. för medlemskap i Privat-
tjänstemannakartellen (PTK), nödvändiga samarbetsavtalet med 
Svenska Industritjänstemannaförbundct (SIF). CR har därför sedan 
några år via PTK och SACO/SR den partsställning som krävs för att 
kunna tillvarata medlemmarnas fackliga intressen på enskilda, statliga 
och kommunala arbetsmarknadssektorerna. 
• Styrelsen för CR:s föregångare insåg tidigt betydelsen av att kunna 
erbjuda medlemmarna full facklig service oavsett art och avtalsområ
de. Sveriges Civilingenjörsförbund (CF) blev den samarbetspartner 
som valdes. Den viktigaste orsaken till detta var att båda förbunden 
visar likartad medlemsstruktur, och att C F inom sitt kansli hade den 

^kompetens på ombudsmannatjänster som CR behövde. Idag kan kon

stateras att samarbetet fortfarande pågår och har dessutom vidareut
vecklats. 
• I yrkesmässiga frågor har CR under årens lopp haft ett mer eller 
mindre formaliserat samarbete med Svenska Civilekonomföreningen. 
De senaste fem åren har CRs medlemmar varit obligatoriskt anslutna 
till SCF och förbundet utgjort en sektion av SCF. Under 1982 har 
emellertid SCF beslutat upphöra med utgivningen av tidningen EKO
N O M E N . 1 nystartade tidningen, där SCF kommer att lämna viss 
medlemsinformation, har CR ej kunnat beredas plats för fackligt mate
rial. CR har dessutom kunnat konstatera att SCFs medlemsrekryte
ring och intagningsrutiner inte varit anpassade för den fackliga verk-



CIVILEKONOMER 

• • — Jag har inte gjort nå
got speciellt för civilekonomer-

^^na. Men vår skatte- och nä
ringspolitik är ju en bra sak ur 
deras synpunkt. 

Det hävdar Margareta af Ugglas, 
moderat toppolitiker. När jag till 
"slut får tag i henne är hon på väg 

s—-till södra Afrika med SIDAs sty
relse. Utrikes- och biståndspolitik 
är ett par av hennes stora intres
sen. Som ledamot av utrikesut
skottet har hon också stora möj
ligheter att påverka. 

- Men det råder förvirring om 
utrikespolitiken efter höstens tu
rer, säger hon. 

Margareta af Ugglas är också 
suppleant i näringsutskottet. Hon 
är besviken över att Åsling inte 
"gjorde något åt" statsföretag. 

- Man borde ha genomfört 
grundläggande marknadslösning
ar. Till exempel börsnoterat Pro-
cordia och sålt av Kabi. 

- Många civilekonomer är mo
derater därför att de har en stark 
känsla för marknadsekonomin. 

• • — Civilekonomernas in
tresse för sin fackförening 
kommer att öka inom en fem
årsperiod. Arbetsmarknaden 
kommer nämligen att hårdna 
även för dem. 

Det säger Ivar Virgin, 47. lantbru
kare och civilekonom från Göte-
ne. För att klara landets under
skott måste man avreglera sam
hället. Då mister civilekonomer i 
länsstyrelser och annan offentlig 
förvaltning sina jobb. 

I och för sig kommer det att 
skapas nya jobb i den privata sek
torn i stället, tror Ivar Virgin. 

- Men omställningen kommer 
ändå att bli smärtsam för många. 

Ivar Virgin gör sin första riks-. 
dag som suppleant i försvars- och 
utrikesutskotten. Men miljövår
den är det ämne han känner mest 
för. 

Han vill införa en avgift för fö
retag som "surar ned", låta mark
naden styra energisparandet och 
hyra mark till naturvårdsreservat i 
stället för att köpa. 

- Inför egen-regi-tanken även i 
miljövården, sammanfattar han. 

• • Anders Högmark, 38, 
från Växjö, gör sin fjärde riks
dag. Avreglera samhället, sva
rar han när jag ber honom be
rätta vad han ser som sitt vikti
gaste uppdrag. 

Men han kan inte komma på nå
gon konkret regel som han vill ta 
bort. 

- Hela norm- och regelsyste
met ska ses över. Det ska inte 
vara så att det alltid finns någon 
annan som vet bättre. Spritkine-
seriet, angiverilagen och reglerna 
på skogsområdet tycker jag sär
skilt illa om. 

Anders Högmark är ledamot av 
arbetsmarknadsutskottet. Han 
känner starkt för sysselsättnings
frågorna. 

- Idag klarar sig ingen ifrån en 
brutal kontakt med ungdomsar
betslösheten, säger han. Nu har vi 
lagt en partimotion, som föreslår 
ett lärlingssystem. Det ska i prin
cip garantera alla ungdomar en 
plats. 

Anders Högmark har varit lära
re i företagsekonomi vid högsko
lan. Han tror att om man är intres
serad av ekonomi så blir man mo
derat. Att civilekonomer är fack
ligt ointresserade beror på att de 
kan sköta sina egna problem. 

• • Per Westerberg, 32, från 
Nyköping har i näringsutskot
tet varit med och lagt ned två 
stora varv. Han skulle gärna 
vilja lägga ned ännu fler. 

- Varje varvsjobb kostar stats
kassan 150 000 kr per år. Det är 
bortkastade pengar. 

Per Westerberg hoppas att han 
fört in en mer affärsmässig syn på 
hur ett land ska styras. 1 någon 
mån tycker han att han lyckats. 

- Till och med socialdemokra
terna börjar nu tala om att minska 
stödet till företag som går dåligt, 
säger han. 

Det skulle behövas fler civil
ekonomer i andra partier än mo
deraterna, menar Per Westerberg. 
På det sättet skulle det företags
ekonomiska tänkandet slå igenom 
ännu mer. 

Från Civilekonomernas Riks
förbund önskar sig Per Wester
berg service med regional lönesta
tistik. Det har han saknat på sin 
arbetsplats Saab-Scania. 

samheten. CRs styrelse har därför funnit del lägligt all vidla åtgärder 
för att stärka CRs fackliga profil och ytterligare förbättra medlemsser
vicen. Eftersom CR och CF (Sveriges Civilingenjörsförbund) redan 
samarbetat i så många år var det naturligt att utvidga detta samarbete 
till att omfatta även medlemsregister och ekonomifunktion, vilket 
också skett från 1 januari 1983. 
• Den tidning Du nu håller i Din hand är ytterligare ett resultat av det 
utökade samarbetet mellan CR och CF. Halva tidningen har för för
bunden gemensamt innehåll. Den andra hälften är förbundsspecifik. 
Civilekonomnytt kommer delvis att ersätta bortfallet av EKONO
M E N . Eftersom SACO/SR-tidningen nu fått en mera begränsad sprid-

ning blir Civilekonomnytt en viktig informationskanal för förbundets 
medlemmar och vice versa. Tidningen avser ge medlemmarna en väl 
avvägd information i bl a förhandlings-, arbetsmarknads-, utbildnings-
och studerandefrågor. 
• Det är mot denna bakgrund som förbundet fortsätter sin verksam
het. Förbundets ändamål är att vara en facklig riksorganisation för 
civilekonomer och motsvarande och skall som sådan tillvarata med
lemmarnas yrkesmässiga, sociala och ekonomiska intressen. CR skall 
också främja den ekonomiska utbildningen och stimulera intresset och 
förståelse för ekonomiska frågor i samhället. Ett problem som samti
digt är en stimulerande utmaning är att medlemmarna har synnerligen 
olika yrkesinriktning. Den enda påtagligt förenande länken är en likar
tad examen. Men ekonomer sysslar med allt möjligt: marknadsföring, 
konsultverksamhet, databehandling, revision, skatter, ekonomistyr
ning, företagsledning m m. Arbetsområdena har allteftersom åren gått 
inte blivit färre. Kravet på professionalism har ökat. Många av oss har 
med oro sett att utbildningen av ekonomer inte hängt med utveckling
en inom näringsliv och förvaltning. Utbildningsvägar av broilerkarak
tär har fått utvecklas i skyddad miljö. Den sedan länge önskade 
reformen av ekonomutbildningen är nära förestående och i och för sig 
angelägen. Den slutliga utformningen och nu föreslagna nedbantningai 
av förslaget är emellertid en stor besvikelse. CR kommer dock att 
arbeta vidare på att få till stånd förbättringar av utbildningen. 



• Fallet Greko visar internrevisorernas problem - deras dubbla lojalitet. Skall de tjäna allmänheten eller generaldirektören? 
Bertil Greko satte allmänheten främst. Han lämnade nyligen sin tjänst som chefsrevisor på Televerket efter ett par års stridigheter 
med generaldirektör Tony Hagström. Höjdpunkten nåddes en sommardag 1981 . . . 

• • Någon g å n g på för
middagen den andra juni 
1981 sjunker ombudsman 
Sten O Andersson djupt ned 
i sin solstol utanför som
mars t if» a H . Det är första 
dagen på en efterlängtad se
mester. 
Han hinner precis veckla upp tid
ningen när telefonen bryter tyst
naden. Bertil Backman, en av Te
leverkets fackliga förtroendemän, 
talar upprört i andra ändan: 

Förtroendekrisen mellan gene
raldirektör Tony Hagström och 
chefsrevisorn Bertil Greko har bli
vit akut. Åklagare Anders Hellin 
har satt igång en rad husundersök
ningar denna morgon hos tele-
verksanställda, efter att ha gått 
igenom Bertil Grekos material. Nu 
rasar Tony Hagström, och vi är 
oroade — Har Bertil Greko hand
lat alltför självständigt? 

Nästa dag skulle ombudsman 
Andersson få läsa i tidningarna 
om "LARMAFFÄRERNA" -
akt två av Televerkets skumrask
affärer, (akt ett - "Det Stora Te
leverksmålet" - hade gått som 
följetong året innan). 

Kärnan 
Även om mycket aldrig kommer i 
offentlighetens ljus ansåg många 
att ridån för akt två föll hösten -82 
när Anders Hellin förklarade att 
han inte skulle väcka några åtal. 
Men inom Televerket ser man 
fram mot den verkliga epilogen 
först i slutet av april detta år. Då 
skall Riksrevisionsverket (RRV) 
besluta om huruvida televerkets 
internrevision skall få ändrade ar-
betsbestämmelser. 

- eller den ståtlige 
revisorns dubbelroll 

• • Hur självständiga ska sta
tens internrevisorer vara? Den frå
gan är kärnan i televerksbråken. 
Hade inte Bertil Greko handlat så 
självständigt som han gjorde hade 
varken "Det Stora Televerksmå
let" eller "Larmaffärerna" nå
gonsin blivit kända. 

Ingen insyn 
Att vara internrevisor är att stå 
med ena benet hos allmänheten 
och det andra hos generaldirektö
ren, säger en av de internrevisorer 
C 1 V I L E K O N O M N Y T T varit i 
kontakt med. Hur skall en 
internrevisor förhålla sig? För 
statliga verk gäller ganska oklara 
regler: 

De statliga verkens internrevi-
sionsavdelningar granskas i dag 
av RRV som, liksom generaldi
rektören, är underställd regering
en. Det är alltså departementet 
som företräder ägarintresset hos 
statliga verk och myndigheter. 

• • I RRV 's instruktioner om till
syn av internrevisioner har rege
ringen gjort en märklig skillnad 
mellan tillsynen av statliga verk och 
tillsynen av statliga myndigheter: 
• För myndigheter står att RRV 
skall meddela föreskrifter och an
visningar samt utöva tillsyn. 
• För statsförvaltningen står det 
bara att RRV skall utöva tillsyn. 
Ingenting om att meddela före
skrifter och anvisningar. 

Insynen i statliga verks 
internrevision hindras i dag. ge
nom att generaldirektören och 

styrelseordföranden är en och 
samma person. 

Visserligen har Institutet för 
intern revision fastställt vissa rikt
linjer för såväl statliga som privat 
anställda internrevisorer. Men de 
säger bara att chefen för den 
interna revisionen bör vara direkt 
underställd styrelsen eller V D . 
Det är alltså lätt att göra den stat
liga internrevisionen till ett spel 
för gallerierna. 

Gestapo 
• • Men Bertil Greko är en ni
tisk man. Han förlitade sig på pa
ragraf trettio i Televerkets arbets
ordning där det kort och gott står 
att internrevisionen skall bedriva 
revision - ingenting mer. 

Han läste också för säkerhets 
skull Instruktionen för televerkets 
internrevisorer där det står att den 
förberedande revisionen sköts av 
revisionschefen själv utan in
blandning av generaldirektören. 

"Framkommer indikation på 
oegentlighet vid revision skall revi
sionschefen i samråd med chefen 
för juridiska enheten vidta de 
åtgärder som bedöms erforderliga. 
Rapport i ärendet tillställs general
direktören", skriver Televerket. 

Tony Hagström fick också 
mycket riktigt rapport om "Larm
affärens" oegentligheter månda
gen den andra juni. Vad som se
dan hände har om och om igen 
berättats: Tony Hagström ilskna-
de till. kallade internrevisionen 
Gestapo och krävde att RRV tog 
över larmutredningen. 

Den 25 augusti 1981 gick också 
RRV in och biträdde åklagare Hel
lin, men internrevisionen fanns he
la tiden med som hjälp. Drygt ett 
år senare, den 30 augusti 1982, var 
internrevisionens rapport om Te
leverkets förvärv av Elsystem i 
Malmö AB klar. Veckan därpå 
bad Hagström RRV att granska 
Televerkets internrevision. 

Få valuta 
• • Ombudsman Sten O An
dersson behövde aldrig avbryta 
sin semester den där junidagen 
-81. Han lugnade förtroendeman-^ 
Backman - Greko hade inte g j o i ^ 
något fel. Det är bara mycket 
ovanligt att en internrevisor hand
lar så självständigt. 

Bertil Greko prickades heller 
aldrig under de stormiga månader 
som följde. Men hans situation 
förblev ändå ohållbar och <J C ^^ 
första december 1982 lämnade 
han chefsrevisorsposten för att i 
stället arbeta på Televerkets ad
ministrativa avdelning. 
• • I dag är Mats Hedman till
förordnad chefsrevisor, i väntan 
på att Televerket ska hitta en efter
trädare till Greko. Mats Hedman 
säger att problemet för internrevi
sionen är att den har dubbla lojali
teter — mot generaldirektören och 
mot allmänheten. 

Bertil Greko satte allmänheten 
främst, menade att abonnenterna 
skulle få valuta för den enkrona 
var och en betalar till Televerkets 
intern revision. 

Mats Hedman menar att intern
revisionen är generaldirektörens 
organ. 

- Men vi måste få bestämda 
riktlinjer, så vi säkert vet vem vi 
ska vara lojala mot. tillägger han. 

A N N E L I U G G E L B E R G 



Sverige? 
Aldrig 

i livet! 

• Skattetrycket sänker svensk forskning. 
De svenska storföretagen har inte längre råd att anlita 
ut ländska konsulter. Boven i dramat heter Skatteverket. 
Års lönen för en ut ländsk toppkraft ligger nära 1,5 miljon. 
• Nu kräver näringsl ivet ett specialavtal med staten för 

utländsk expertis. Björn Svedberg, Tony Hags tröm, Curt 
Mileikowsky med flera är överens om att svensk forskning 
är i fara. Om inte regeringen gör något . 
• Men regeringen tiger — allt Ingvar Carlsson vill lova är 
att utreda saken . . . 

SVERIGE - SNART UTE I KYLAN • VÄNDil 

Engelska 
svang-
remmar 

• Ford Escort som tjänstebil för 
ombudsmännen i stället för den 
större och dyrare Ford Sierra. 

Så anpassar sig den brittiska 
fackföreningen ASTMS (Associa
tion of Scientific, Technical and 
Managerial Staffs) till krisen. V i 

kande medlemstal (minus 90 000) 
och därmed minskade inkomster 
har lett till nedskärningar av flera 
slag. Stopp för nyanställningar, 
färre internationella besök, ned
dragen konferensverksamhet och 
extra uttaxeringar är andra åtgär

der. Men det räcker inte. ASTMS 
förbereder nu ett förslag om för
tidspensionering av vissa anställ
da. An så länge sker avgången på 
frivillig väg. 



SKATTETRYCKET 
— Vi kommer att bli 
alltmer beroende av att 
kunna sälja stora kom
plexa system med 
avancerad teknik till 
utlandet. Det gäller 
Ericsson och det gäller 
svensk industri i stort. 
Det är det första Björn 
Svedberg säger när 
han tar emot i Erics
sonskrapans direk
tionsrum. 

Utsikten Iran elfte vaningen i hu
set vid Telefonplan i Stockholm är 
svindlande. Lika svindlande som 
utvecklingen inom elektronik och 
data. Kommer Sverige att hänga 
med? 

- Sverige är ett litet land. Vi 
behöver många bastekniker till 
våra system inom L M och det blir 
dyrt att utveckla alla tekniker och 
komponenter inom landet. Vi 
måste köpa teknik utifrån, säger 
Björn Svedberg. 

Kompetens 
Det görs visserligen. Med licen
ser, litteratur och studieresor. 
Men det räcker inte. 

- Ska vi ha en effektiv "trans
fer of technology" måste vi få hit 
kompetenta människor. Innehål
let i tekniska beskrivningar blir 
lätt döda bokstäver. Det reella 
kunnandet finns bara i levande 
människor, inte i en låda papper, 
poängterar han. 

Ändå är utländska forskare och 
tekniker sällsynta fåglar i de 
svenska storföretagens utveck
lingsavdelningar. Pä L M finns två 
utländska forskare. Boven i dra
mat heter Skatteverket. För att en 
utländsk kvalificerad forskare ska 
få samma nettolön i Sverige som i 
hemlandet, och kompensation för 
flytten. tvingas företagen betala 
skyhöga löner före skatt. Mellan 
1.2- 1.5 miljoner kronor före skatt 
är årslönen för en toppkraft från 
USA. Följden blir att företagen 
avstår från att anställa utländska 
specialister. 

- Och det oroar mig. För oss 
inom Ericsson är det här ett pro
blem redan idag. Vi skulle behöva 

• Så gott som alla svenska storföretag har svårigheter att rekrytera utländska specialister, beroende 
på skattetrycket . Curt Mileikowsky, ensamutredare bakom teknikhandelsutredningen säger: - Får 
inte svensk industri utländsk hjälp kommer det tekniska kunnandet att avstanna ganska snart. 

Hämmande forskare utifrån till vår halvledar
utveckling och programmerings
teknik. Pä sikt ger svårigheterna 
att rekrytera utländska forskare 
skäl till verklig oro. Alltfler länder 
knappar in på oss när det gäller 
tekniskt kunnande. Konkurrren-
sen skärps, betonar Björn Sved
berg. 

• • Tony Hag-
s tröm, generaldirek
tör, på Televerket 
delar Svedbergs oro. 
Avsaknaden av ett 
verkligt omfattande 
forskarutbyte är en 
fara menar han. 

- Det är sä dyrl att ta in utländs
ka specialister att vi sällan ens 
tänker på det. Om det är så att vi 
tappar mark i den internationella 
konkurrensen sker det gradvis 
och vi riskerar att anpassa oss till 
varje steg bakåt utan att rikligt 
uppmärksamma orsakerna. 

- De stora behoven av ny tek
nik på Televerket finns, liksom 
hos Ericsson, på programme
ringssidan, bland mjukvarorna. 

- Det är där vi kan rationalise
ra genom att få fram effektivare 
spräk. Men idag har vi svårt att 
hänga med i utvecklingen. 

Andra områden där Televerket 
skulle behöva assistans utifrån är 
optiska fibrer och bildöverföring. 

K / 

Ett nyckelområde för svensk elek
tronik är specialkomponerade 
halvledare och mikrokretsar an
passade till kundens behov. Innan 
decenniet är slut förutspås den här 
marknaden vara lika stor som den 
för vanliga standardiserade kret
sar. Specialkomponerade kretsar i 
kombination med avancerat sys
temtänkande kan bli en slagkraftig 
svensk kombination. 

En av de två svenska tillverkar
na är Ericsson-företaget Rita i 
Kista i Stockholm. Tekniske che
fen. Olaf Sternbeck: 

- Det är hämmande att inte 
kunna anställa utländska specia
lister mer än ett halvår. Vi har 
klarat oss. men det är en black om 
foten i den hårda internationella 
konkurrensen. 

Rifa skulle t ex behöva tier 
"circuit designers" - kretskon
struktörer. Men de är hett efter
traktade inte bara i Sverige utan 
också internationellt. Och lönerna 
blir därefter. 

- Vi skickar ut folk på träning, 
men det tar för läng tid och det är 
för få som har tillräckliga kunska
per för att kunna tillgodogöra sig 
det som erbjuds, tillägger Her
mann Grimmeis. chef för Rifas 
monolitdivision. 

Utvecklingen går med andra 
ord så snabbt att det inte räcker 

att skicka ut specialister på utbild
ning. Specialisterna måste komma 
till Sverige. 

Drabbade 
Elektronikföretagen är inte en
samma om de här problemen. Det 
visar en undersökning jur kand 
Kerstin Wiss gjorde förra året. I 
en enkät till majoriteten av de 
svenska storföretagen (76 företag 
svarade) kom det fram att nästan 
alla hade svårigheter att rekrytera 
utländska specialister och att de 
ansåg att det berodde på skatte
trycket. 

- Helt klart är det företagen 
inom framtidsindustrierna elek
tronik, data och biokemi där ut
vecklingen går så rasande snabbt 
som är hårdast drabbade av rekryv , 
teringssvårigheterna, säger Kers
tin Wiss. 

En tredjedel av företagen har 
redan förlagt delar av sin forsk
ning och utveckling (FoU) utom
lands. 

- Om kostnaderna att anställa 
utländska forskare fortsätter att 
vara lika besvärande i framtiden 
kan det leda till att utflyttningen 
av FoU accelererar, kommenterar 
Björn Svedberg. 

— För företag som 
inte har någon verk
samhet i utlandet kan 
avsaknaden av ut-

Det våras 
för alla 
"civilare 99 

• • Civilingenjörer och ci
vilekonomer behöver inte 
oroa sig för framtiden. Om 
man skall tro SACO/SR som i 
årliga utgåvan av "Att välja 
yrke" ger dessa yrkesgrup
per de bästa framtidsutsik

terna. 
Allra bäst får civilingenjö

rerna det. Särskilt datatekni
ker, elektroniktekniker och 
flygtekniker kan räkna med 
många jobb att välja mellan 
framöver. Det råder brist på 

just tekniker och enligt 
SACO/SRs prognos blir bris
ten bara större i åttiotalets 
slut. 

Bland ekonomerna blir 
marknadsförarna mest efter
frågade. 



)LERAR OSS... 

• Björn Svedberg: Ericsson be
höver forskare utifrån, konkur-

, ^rensen har redan skärpts. 

ländska forskare le
da till att tekniköver
föringen utifrån 
stagnerar. Och det är 
lika allvarligt, menar 
Curt Mileikowsky, 
enmansutredare 
bakom teknikhan-
delsutredningen 
(DSH 1981:3). 

SAF har vid flera tillfällen pekat 
på behovet av särlagstiftning vid 
beskattning av kvalificerade spe
cialister från utlandet. Invänd
ningen har för det mesta blivit att 
det skulle slå hål på en grundläg
gande princip inom svensk skatte-

. agstiftning, nämligen den om 
^"^'likformighet i beskattningen" -

ingen ska ges särskilda favörer. 
Det är också den invändningen 
TCO och LO rest mot SAFs krav. 
PTK däremot ställer sig positivt 
ch SACO/SR menar att saken 

^•^Sör utredas inom ramen för en 
översyn av hela skattesystemet. 

Undantaget 
Ett avsteg från principen om lik
formighet i beskattningen har 
emellertid redan skett. För två år 
sen fick de utländska forskarna 
vid S1PRI (Stockholm Internatio
nal Peace Research Institute) ef-

• Tony Hagström: Televerket 
har svårt att hänga med i ut
vecklingen. 
ter beslut i riksdagen befrielse 
från skatt på vissa anställningsför
måner (flyttbidrag. bidrag till bar
nens skolgång, ersättning för för
dyrade levnadsomkostnader och 
tillgång till fri bostad). I enskilda 
fall kan bidragen uppgå till så 
mycket som 60 000 kronor om 
året. Anledningen till skattebe
frielsen var att SIPRI då. liksom 
industrin idag. hade svårt att loc
ka till sig goda forskarkrafter från 
utlandet. 

Att riksdagen gjorde det här av
steget från en viktig princip moti
verades med att SIPRI är att be
trakta som ett internationellt 
organ ungefär som FN och dess 
avläggare och att de anställda allt
så bör ges samma förmåner som 
anställda inom utrikesförvaltning
en med placering utomlands. 

— Men det argumentet håller 
inte riktigt, tycker Yngve Hallin, 
departementsråd på finansdepar
tementet. Han pekar på att verk
samheten bedrivs i Sverige och 
bekostas över statsbudgeten. 

Ogillande 
Inom finansdepartementet ogillar 
många tjänstemän undantaget 
SIPRI. 

- Det är smittoeffekter. Orga
nisationer och företag med liknan
de krav åberopar exemplet SIPRI 
och det är vi förstås inte glada 

• Ingvar Carlsson: Vi utreder 
saken, men jag ger inga som 
helst löften. 

över. säger Yngve Hallin. 
Bland annat ska mosaiska för

samlingen i Stockholm h» rett 
krav på skattebefrielse för a« 
kunna anställa högavlönade rabbi
ner från USA. 

Yngve Hallin pekar pä ytterli
gare ett hinder för skattefrihet för 
utländska forskare och det är svå
righeten att avgränsa just begrep
pet "forskare". 

Curt Mileikowsky skissade i 
teknikhandelsutredningen. på ett 
system där företagen lämnar in en 
ansökan till Riksskatteverket. Om 
forskaren är av betydelse för före
tagets teknikutveckling och om 
det inte är möjligt att rekrytera 
motsvarande forskare inom landet 
ska ansökan beviljas. 

Idén togs väl upp inom den då
varande borgerliga regeringen, 
men innan tanken hann omsättas i 
handling var det dags för regim
skifte. 

Socialdemokraterna har uppre
pade gånger understrukit den vikt 
partiet tillmäter teknikutveckling 
och forskning som två av Sveriges 
nycklar till framtiden. 

- Socialdemokraterna har 
gjort mer för forskningen på bara 
några månader än den borgerliga 
regeringen gjorde på sex år menar 
en entusiastisk tjänsteman på 
1VA. Akademien utsätts för när
varande för en intensiv uppvakt
ning av den nya regeringen. 

• • Ingvar Carls
son är ansvarig för 
framtidsfrågor inom 
regeringen och han 
säger sig väl förstå 
företagens problem. 

- Vid ett möte i Vetenskapsaka
demien för en tid sedan lovade jag 
att vi ska se över skatterna för 
forskare från utlandet, men då 
gällde det närmast universitet och 
högskolor. Avgränsningsproble-
men blir avsevärt större när det 
gäller forskare till näringslivet. 
Men jag accepterar att det här är 
ett problem också för den före
tagsanknutna forskningen så att vi 
ska försöka finna en lösning också 
för den, säger Ingvar Carlsson. 

Skattefrälse? 
Tony Hagström kan ha funnit ett 
sätt att lösa det knepiga avgräns-
ningsproblemet. 

— Varför skulle inte företagen 
och högskolorna kunna gå sam
man om att ta hit forskare som 
delar sin tid mellan forskning på 
företaget och på högskolan. Det 
går i USA så varför inte i Sverige? 

En förutsättning för en lösning 
av problemet med skyhöga brut
tokostnader för utländska specia
lister är att gruppen forskare inte 
blir för stor. Ingvar Carlsson vill 
helt förklarligt inte ha ett nytt 
skattefrälse i Sverige. Björn Sved
berg menar att farhågorna är över
drivna, åtminstone vad LM Erics
son beträffar. 

Utredning 
Ingvar Carlsson vill ännu inte ge 
en tillstymmelse till löfte om skat
telättnader för utländska forskare 
och än mindre en vink om hur 
eventuella lättnader skulle kunna 
se ut. Det finns alternativ till SIP-
Rl-modellen - i Holland, Belgien 
och Storbritannien ges till exem
pel utländska forskare skattelätt
nader på mellan 30 och 50 pro
cent. 

Ett löfte ger emellertid fram
tidsminister Carlsson. Och det är 
att frågan ska vara utredd före 
halvårsskiftet. 

PEDER PALMSTIERNA 

Nu får 
man jobba 
över mer 

• • Nu är det tillåtet att 
jobba över 200 timmar per 
år. Det är femtio timmar mer 
än tidigare och det är Den 
Nya Arbetstidslagen som be
stämt det. 

Den Nya Arbetstidslagen 
trädde i kraft första januari i 

år och där finns en rad be
stämmelser för hel- och del
tidsanställda: 

Ordinarie arbetstid är inte 
längre bara den faktiskt ar
betade tiden utan också kom
pensationsledighet, ledighet 
för fackligt arbete och ledig

het för vård av barn. 
En annan nyhet är att ar

betsgivaren numera är skyl
dig att minst två veckor i för
väg ge besked om arbetsti
dens förläggning. 



Så här startade 
kometkarriären 
• • När han som 15-åring 
roade sig med att skjuta upp 
egenhändigt tillverkade rake
ter hade erövringen av rymden 
redan börjat. Någonstans i 
fotspåren från Jurij Gagarin 
och John Glenn såg boråsgrab
ben Jan-Eric Österlund sin 
framtida karriär utstakad — 
som raketkonstruktör åt rymd
hjältarna. 

Aret 1960 var del rymden och 
kärnkraften som gav näring åt en 
naturvetenskapligt begåvad 
grabbs fantasi. Fortfarande gällde 
det gamla ingenjörsidealet — tron 
på att med tekniken frälsa männi
skorna från armod och okunskap. 

Åtta år senare var det mesta 
förändrat. Tron på teknik, framlid 
och gamla etablerade ideal vack
lade - åtminstone ute i världen. I 
Sverige kom trots allt sam
hällsstrukturen relativt lindrigt 
undan trots kårhusockupationen 
och Vietnamdemonstrationer. 
Tvivlade Österlund någonsin på 
tekniken, framtiden och de etable
rade idealen hade han i vari fall 
ingen tid över för ockupationer 
och demonstrationer. 

av Sveriges mer omskrivna fi
nansmän. Karriären har gått via 
Handelshögskolan (som lärare/ 
forskare). Statskonsult. AB 
Atomenergi. Masonite AB och 
Skrinet - svenska börshimmelens 
senaste komet. 

Imponerande 
Inte särskilt förvånande, var och 
är Österlund positiv till kärn
kraften som energikälla. Energi -
menar han - behövs i stora mäng
der i vår typ av samhälle. Alla 
energikällor har sina risker. Kärn
kraftens får vägas mot kol- och 
vattenkraftens. 

Genom de borgerligas valseger 
1976 förändrades villkoren för 
Atomenergi drastiskt. Därför hop
pades förelagets vice VD all möj
ligheter istället skulle öppnas för 
alt utveckla en bättre avfallstek
nik för kolkraften. Men politiker
nas fixering kring kärnkraften 
gjorde dem blinda för andra ener
gikällors faror, menar Österlund. 
Atomenergi fick inget politiskt 
stöd för sina idéer. 

Någon vecka före jul 1977 blev 
han indragen i ett pentry ute i 
Atomenergis Studsviksanlägg-
ning. Orsaken var att Masonite 
AB - ett trä- och skogsföretag i 

r 

PROFILEN 
Jan-Eric 

I Österlund | 
Född: 450818 i Borås. 
Utbildning: Civilingenjör på Chalmers, Civilekonom på Han
delshögskolan. 
Karriär: Forskare och vikarierande professor på Handelshög
skolan 68-70. Konsult på Svenska Philips AB 70-71. Sektor-
chef på Statskonsult 71—75. Vice VD på Atomenergi AB 75— 
78. VD Masonite AB 78-82. Arbetande styrelseordförande i 
Skrinet 82-83. 
Civilstånd: Gift, fyra barn. 
Fritidsintressen: Segling. 

Snabbhet 
När han 1968 var klar ekonom och 
ingenjör - med prefixet civil -
hade det bara tagit två år och åtta 
månader att läsa in en fil kand i 
ekonomi på Handelshögskolan i 
Stockholm parallellt med maskin
ingenjörsexamen på Chalmers i 
Göteborg. 

- Det enda märkvärdiga jag 
gjort i hela mitl liv. säger han själv 
med den blygsamhet som utmär
ker väluppfostrade och fram
gångsrika människor. 

Snabbhet är en röd tråd i Öster
lunds liv - från de hemmagjorda 
raketerna till ställningen som en 

Västerbotten - hade ladorna fyll
da med kapital och skog men en 
förlustbringande och föråldrad 
produktion. Kunde kanske Öster
lund ändra på den saken, undrade 
den som dragit in honom i pentryt 
- industrimannen Lars Edlund 
med säte i bland annat Masonites 
och Atomenergis styrelser. 

Det ansåg sig Österlund kunna 
och i mars 1978 flyttade han till
sammans med hustrun lng-Marie 
och tvä barn in i den 200-åriga 
disponentvillan i Olofsfors. Den 
unge disponenten hamnade i ett 
tradittonstungt familjeföretag med 
ett konservativt tänkande. Med 
några av de 120 miljonerna Maso

nite fått från försäljningen av ett 
kraftverk smidde Österlund suc
cessivt ihop det anrika Masonite 
med det närmast pinfärska invest
mentbolaget Skrinet. Skrinet fick 
de mest ansedda börsskribenterna 
att skriva långa kommentarer -
affären imponerade. Och affären 
skedde med de fackliga klubbar
nas formella godkännande - sam
ma klubbar som organiserade 650 
anställda i Nordmalings kommun 
på 8 000 invånare. Men något rik
tigt förtroende fick aldrig Öster
lund hos Nordmalingborna: 

För yvig 
"Lite för yvig. Ingen praktiker -
ingen disponent-typ. Umgicks 
inte med folket från orten. Han 
pratade och pratade och hur det 
än gick så fick han alltid rätt." 

Österlund är medveten om kri
tiken. Men - menar han - upp
giften var att rädda ett företag i 
kris, inte att bli populär hos de 
anställda. Deras behov av den 
patriarkaliske företagsledaren 
som på fabriksgolvet lyssnade till 
vardagsproblemen varken kunde 
eller ville han tillfredsställa. 

När försäljningen av Skrinet-
aktierna stoppades på börsen i 
början av september var det bör
jan (ill slutet på Österlunds korta 
karriär som arbetande styrelse
ordförande i Skrinet. Orsaken var 
Skrinets kommande utförsäljning 
av skogs- och sågverksdelen i det 
gamla Masonite som ju köpts bara 
sju månader tidigare. Österlund 
hoppade av därför att han tyckte 
att Skrinets VD Bo Sandell sålde 
för snabbt och till fel ägare. De 
var - enligt Österlund - för sva
ga finansiellt och riskerna att de 
nya ägarna inte skall kunna täcka 
kapitalkostnader med rörelsein
komster är överhängande. Går så
gen i Rundvik i konkurs innebär 
det katastrof för orten. Redan 
Skrinets varsel av 100 anställda 
skapade oro. 

Till London 
Hade den rationelle Österlund 
gått och blivit blödig under åren 
uppe i Norrland? Får man tro Bo 
Sandell hade disponentåren gjort 
guldgossen från Borås sentimen
tal. Rundvikssågens SIF-klubbs-
ordförande - Owe Melinder -
menar istället att Österlund plöts
ligt gripits av dåligt samvete över 
sin framfart i Rundvik. Själv säger 
Österlund: 

- Om de finansiella marginaler
na är små hos de nya ägarna klarar 
de inte en tillfällig motgång. - Det 
är onödigt eftersom sågade träva
ror definitivt har en marknad. 

I sommar flyttar familjen till 
London. Där skall Österlund 
etablera ett nytt investmentbolag 
av Skrinettyp. Hjälpa små och 
medelstora företag att bli större, 
vinstgivande och försöka introdu
cera några av dem på börserna i 
London och New York. 

C L A E S LÖFGREN 
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• Efter en kometkarriär i svenskt näringsliv siktar nu Jan-Eric 
Österlund mot Englands affärshimmel. Till sommaren flyttar 
familjen till London. 

D I N E B I 
EKONOMI 
Det ser sämre 
ut än någonsin! 
• • Vad händer med lönen 1983? Det går inte att säga 
definitivt förrän efter 1983 års löneförhandlingar och dessa 
har ännu inte börjat. Förhandlingarna drar ut på tiden, 
eftersom vissa garantiregler i 1981—82 års avtal först måste 
klaras ut. De samhällsekonomiska förutsättningarna är 
sämre än någonsin. Hur det än går får vi räkna med sänkt 
köpkraft 1983. 

I avtalen finns tre delar som påverkar 1983 års löner. De är 
löneutvecklingsgaratin (LUG) för 1982. prisutvecklingsgarantin 
(PUG) för 1982, samt en löneutvecklingsgaranti för hela avtals
perioden 1981-82. 
• 1982 års löneutvecklingsgaranti ger inte några pengar inom 
PTK-området, eftersom löneglidningen både i befattningsskikt 
2-4 och 5-8 har överstigit garantinivån 1.7 9?. Inom offentliga 
sektorn, där ingen löneglidning finns, skall lönerna höjas med 
1,7 % fr o m årsskiftet till hälften som krontalspåslag, till hälften 
som procentuellt tillägg. Kommunalt anställda får i samband med 
februarilönen en löneökning med 0.85 % samt 59 kr/mån. Statligt 
anställda får ungefär motsvarande lönejustering. 
• 1982 års prisgaranti ger med hänsyn till prisutvecklingen un
der det senaste året en lönehöjning på 1,95%, för offentligt 
anställda. Denna lönejustering bakas samman med den redan 
fastställda löneutvecklingsgarantin. Privatanställda får efter av
räkning disponera motsvarande pengar som pott för individuell 
fördelning. Avräkningen bestar i den löneglidning som överstiger 
1.7 %. Den är 1.35 % i avräkning i skikt 2-4 och 0.68 CÅ i skikt 
5-8. Engångsbelopp kommer också att utbetalas med anledningav 
prisutvecklingsgarantin. De uppgår sammanlagt till 219 kronor. 
• Den tredje avtalskomponent som kan påverka 1983 års löner 
är de offentliganställdas löneutvecklingsgaranti för 1981—82. Ga
rantin innebär att de offentliganställda skall ha kompensation om 
löneutvecklingen för L O - S A F och P T K - S A F med anledning 
av 1981-82 års avtal inte oväsentligt överstiger löneutvecklingen 
för statligt eller kommunalt anställda. Siffrorna visar att statligt 
anställda kan påvisa en sådan skillnad men inte kommunall an
ställda. När detta skrivs pågår förhandlingar om garantiklausu
len. Det är för tidigt att spekulera om resultatet. 

Även PTK hade en garantiregel gentemot LO. Den innebar att 
lönerna skulle höjas 1.6 c/c om LO:s löneglidning översteg 8 7<. 
Arbetsdomstolen har nyligen - med lör PTK:s del negativt re
sultat - prövat en tvist mellan S A F - P T K om definitionen av 
LO:s löneglidning. 

Privatanställda CF-medlemmar kan sammantaget räkna med 
upp emot 100 kronors lönehöjning 1983 med anledning av kvar
varande effekter av 1981-82 års avtal. Motsvarande belopp blir 
kring 300-400 kr/mån för offentligt anställda, (ca 2.8 % + 59 kr/ 
mån). I lönegraderna K30. K40 och K50 samt FI0, F20 och F30 
blir löneförändringen denna: 

Garantiutfall per 1983-01-01 

Lön Nuv lön Ny lön 
Förändring 
Kr % 

K30 7 560 7 833 273 3,6 
K40 9 285 9 607 322 3,5 
KS0 11 820 12 213 393 3,3 
1-1(1:0 7 024 7 277 253 3,6 
F20:0 9 888 10 222 334 3,4 
F30:0 14 620 15 087 467 3,2 
Plus och minus för Din Ekonomi (januari —83): 
+ Sänkta marginalskatter 
— Skärpt beskattning av underskottsavdrag 
— Begränsad justering av inkomst- och skatteskalan med hänsyn 

till inflationen 
— Höjda kommunalskatter 
— Höjd moms 
— Fördröjda effekter av devalveringen 
— Aktieutdelningar medför ingen skattereduktion 
— Minskad skattereduktion vid aktiefondsparande 
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SEREGARD - ALL1 

• Svåråtkomlig, kyla och envis. Så har han karaktäriserats 
alla år, PTK's enväldige Ingvar Se regard. Men nit, lagom 
till tioårsjulhiléet, säger han sig ha mjuknat. Kanhända är 

•
Privattjänstemannakartellen, PTK, bildades den jun 
1973, som en sammanslutning av TCO-anslutna torbum 

med medlemmar i enskild tjänst, och Sveriges Civilingenjörstor 
bund. Stiftarna var förutom CF, Industritjänstemannaförbundet 
SIF, Arbetsledareförbundet SALF och Handelstjänstemannaför 
bundet, HTF. Vid den konstituerande stämman tillkom sex Saco 
förbund. Tio år senare har PTK 21 medlemsförbund, sju mc< 

• • Nej, schack spelar han 
inte. Mannen som annars an
ses ligga tre tankeled före alla 
andra i organisationssverige. 
Möj l igen kan han tänka sig 
att posera vid brädet , Ingvar 
Seregard, privattjänsteman-
nakartellens upphovsman 
och dess ordförande sedan 
starten för 10 år sedan. 

• • Vem är egentligen den där Se
regard? Själv vill han inte svara -
inte tala om sig själv. Av människor 
i hans omgivning får man veta att 
"han har hjärna som en dator". 
Han karakteriseras som svåråtkom
lig, ordhållig. envis, skicklig och 
som en maktmänniska. Samtidigt 
anses han ha mjuknat på senare år: 
Tuff men mjuk. Uppenbarligen vill 
han själv framstå som en stor ivrare 
för ordning och reda. En i bästa me
ning professionell fackordförande: 
lyssnare, koordinator, moderator, 
nästan ämbetsman. 

Blixtrar till 
Men schackbrädet lockar fram ett 
snedsteg. Inför detta fotografiska 
jippo blixtrar han till. Schack karak
teriserar dåligt hans arbetsmetod. 
Spelet bygger på rent matematiskt 
förutseende och rymmer få drag av 
mänskliga relationer. Poker har en 
helt annan karaktär. Där har spelar
nas reaktioner sin motsvarighet i 
förbund och förhandlingsdelegatio
ner. Reaktionerna är inte matema
tiskt förutsägbara, utan man måste 
ständigt kalkylera med nya utveck
lingslinjer - tänka framåt. 

Alla seriösa förhandlare räknar 
med olika handlingsalternativ i för
bunden och i förhållande till de ge
mensamma förhandlingsdelegatio
nerna, menar Seregard. Det innebär 
inte att man lång tid i förväg be
stämmer hur man ska handla. Sna
rare försöker man hålla framtida ut
vecklingsmöjligheter öppna och inte 
stänga dörrarna för tidigt. 

Under samtalets gång är Ingvar 
Seregard hela tiden på sin vakt. Per
sonliga uppfattningar bör han inte 
deklarera. De skulle väga så mycket 
tyngre än vanliga medlemmars. De 
skulle förvrängas och utnyttjas i 
massmedierna. Men samtidigt - ny 
blixt bakom glasögonen - får ingen 
belägga Ingvar Seregard med mun
kavle. 

Jag tillåter mig att ha uppfattning
ar i för PTK viktiga frågor - upp
fattningar som yrkesman, förtydli
gar han. 

Nyligen har man i en förbundstid
ning krävt att han inte ska deklarera 
några uppfattningar alls. 

Spänningar 
• Så ett försök att låsa upp Sere-
gards självpåtagna munlås: Du är 
gymnasieingenjör i botten. Har det 
präglat Ditt sätt att tänka? 

Det är viktigt att skaffa sig kun
skap om saklig grund för sitt ageran
de. Det har bl a den tekniska utbild
ningen lärt mig. Samtidigt har jag av 
förhandlandet lärt mig att tyckande 

utan saklig grund ibland ändå måste 
beaktas. Står det tusen tjänstemän 
utanför förhandlingslokalerna och 
demonsterar ett enormt känslomäs
sigt engagemang - som på Blasie-
holmen 1975 - är det klart att det 
påverkar förhandlarna. 

Så löper intervjun vidare. Sere
gard svarar mycket utförligt i nog
grant konstruerade satser. Låter 
som han dikterar. Gör gärna histo
riska tillbakablickar för att bakgrun
den skall vara alldeles klar. Sällan 
några korta svar. Allt avvägt in i 
minsta nyans: 
• Hur har PTK-samarbetet funge
rat under de gångna tio åren? 

- PTK är en ung huvudorganisa
tion som fungerat bra och etablerat 
sig snabbt. Det påstods vara omöj
ligt för förbund från SACO och 
TCO att samarbeta. Det är möjligt 
att det var riktigt före PTKs till
komst, men inom PTK har vi haft 
de största bekymren med förbund 
utanför akademikerkretsen. Anslut
ningen till PTK har blivit större 
bland SACO/SR-förbunden än 
bland TCO-förbunden relativt sett. 
Flera stora TCO-förbund på den 
privata sektorn står fortfarande 
utanför, t ex Försäkringstjänste-
mannaförbundet och Bankmanna-
förbundet. 

- A andra sidan finns nu spän
ningar mellan akademikerförbun
den inom PTK. Det hänger samman 
med att CF spelat en utomordentligt 
stor och självständig roll i kartellen. 
C F krävde t ex när man träffade 
samarbetsöverenskommelsen med 
Industritjänstemannaförbundet, 
SIF, att SIF skulle sluta samarbets
avtal också med andra akademiker
förbund och då hävda ett rent aka
demikerbegrepp. SIF och CFs sam
arbetsavtal var en förutsättning för 
PTKs tillkomst och det är förvånan
de att vissa akademikerförbund nu
mera inte tycks kännas vid CFs be
tydelse i den processen. Inte heller 
tycks man vilja erkänna CFs ledan
de roll inom akademikergruppe
ringen. 

- Men dessa förbund kan inte 
springa ifrån vad CF gjort och gör. 
Jag tänker ta upp en diskussion med 
utgångspunkt från vad CF står för i 
samarbetet inom PTK. 

- Skiljedomen mellan Arbetsle
dareförbundet S A L F och Agrifack 
(Akademiker inom biologisk pro
duktion, konsumtion samt miljöpla
nering), där Agrifack medges att 
rekrytera vissa icke-akademiker, är 
t ex en dom som i sina principiella 
konsekvenser inte kan accepteras 
med utgångspunkt från SIFs och 
CFs samarbetsavtal. - En överens
kommelse som är grunden för aka
demikerförbundens medverkan i 
PTK: Att funktionärer från två 
PTK-förbund enas om principer för 
hela PTK utan att ha satt sig in i 
hela sakfrågan är inte acceptabelt 
och måste rättas till. 

Ingvar Seregard har mycket att 
anmärka mot S A L F , det tidigare ar
betsledareförbundet som utropade 
sig till centralorganisation (jäm
ställd med LO, TCO och SACO/ 
SR). S A L F dömdes nyligen i en 
skiljedom att betala tre miljoner till 

PTK för osolidariskt agerande och 
för att ha brutit mot PTKs stadgar. 
S A L F vill både verka inom och ut
om PTK i förhandlingsammanhang 
och det strider klart mot de stadge-
mässiga grunderna för kartellen, sä
ger Ingvar Seregard. Han menar 
dock att övriga förbund bör göra 
vad man kan för att lösa SALF-pro-
blemen inom PTKs ram. Alternati
vet är ett krig med den nya central
organisationen S A L F . 

Oklarhet 
- Men vi står inför en rad önske

mål från S A L F , som PTK inte kan 
tillmötesgå. Det är orimligt att son 
S A L F tala vackert om samverkan 
medan man kräver en total suverä
nitet i snart sagt alla frågor. Vil 
S A L F lämna PTK har organisatio
nen rätt att göra det, understrykei 
Ingvar Seregard. 

Han betonar att PTKs stadgat 
inte kan ändras hur som helst, bart 
för att ett stort förbund hotar lamm 
kartellen. Stadgarna för en organi 
sation som PTK jämför han med er 
grundlag för ett land. 
• PTK förlorade sin löneutveck 
lingsgaranti på 1,6 procent i arbets 
domstolen. Det har skett ett missför
stånd mellan PTK och SAF. Hur kar 
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det sant — han brukar bara besvara strikt yrkesmässiga 
frågor, men för CIVILINGENJÖREN lyfte han lite på förlå
ten till privatmänniskan Seregard. Foto: Sven Oredsson 

ursi ^ g i TCO och 14 SACO/SR-förbund. 
• Aitädcmikcrförbundcn är i klar minoritet, men har ökat sin 
andel från knappt fyra procent till sju procent under de gångna tio 
åren. PTKs medlemstal var vid början av 1982 drygt 550.000. 
• Samarbetet i PTK växte fram efter mer än 15 års strider mellan 
SIF och CF. Det inleddes i ISAM, industrin samverkande personal
organisationer, som bestod av SIF, SALF och CF. 

sådant hända? 
- Målet gällde SAFs respektive 

PTKs tolkning av en av SAF skri
ven text. Oklarheten om tolkningen 
fanns redan när PTKs stora delega
tion godkände avtalet. Delegationen 
stod inför valet att antingen accep
tera uppgörelsen med kännedom 
om parternas olika tolkning av tex
ten - eller ta en storkonflikt. Något 
tredje bättre alternativ fanns inte. 
När AD-utslaget kom krävde en tid
ning att PTKs förhandlingsledning 
borde avgå. Din kommentar? 

- Jag är övertygad om att sam
ma tidning skulle yrkat på vår av
gång också om vi valt en storkon
flikt. 

Reaktioner 
• Efter AD-domen har Du antytt att 
PTK kanske borde överge löneut
vecklingsgarantierna (= avtal som 
ger tjänstemännen samma löneut
veckling som arbetarna) och sluta 
göra jämförelser med LO. Varför? 

- Den första löneutvecklingsga
rantin kom till vid förhandlingarna 
med Arbetsgivareföreningen 1975. 
Löneglidningen för industriarbetare 
hade dessförinnan varit kraftig och 
ledde till starka reaktioner på tjäns
temannasidan. Meningen med löne
utvecklingsgarantin var att vi skulle 
kunna komma åter till förhandlings

bordet efter avtalsperiodens slut i 
samma relativa läge som LO och att 
detta skulle möjliggöra samordnade 
förhandlingar. 

- Grunderna för löneutveck
lingsavtalen har sedan luckrats upp 
genom att man på LO-området in
fört ett enprocentigt "icke lönenivå-
höjande tillägg" - som i realiteten 
är nivåhöjande. Liknande och för
modligen större tillägg har man 
skaffat sig på de offentliga avtalsek-
torema. Samtidigt har SAF ändrat 
attityd. 

Ett krav på en meningsfull löneut
vecklingsgaranti i årets avtalsrörel
se skulle sannolikt leda till en stor
konflikt mellan SAF och PTK, vil
ket skulle skada landet enormt i nu
varande ekonomiska situation. 

Det kan kanske därför vara dags 
att ta någon form av köpkraftsdis
kussion. Utvecklingen de senaste 
två åren har lett till en väsentlig 
standardförsämring för tjänstemän
nen. Lönen före skatt har i fast pen
ningvärde minskat med 8 procent 
1980-82. Från 1975 har tjänsteman
nalönerna på SAF-området minskat 
med 18 procent mätt i reala termer 
och i genomsnittlig lönenivå. Ett så
dant siffermaterial bör kunna vara 
självbärande i förhandlingar med ar
betsgivarna. Till saken hör att PTK-
medlemmarna oftast tar mycket 
stor hänsyn till näringslivets och fö
retagens ekonomiska situation. Nu 
kan det kanske vara dags att disku
tera näringslivets hänsynstagande 
till tjänstemännens ekonomiska si
tuation. 
• Hur ser Du på att regeringen stäl
ler stora förhoppningar på de kvalifi
cerade tekniska insatser när det gäl
ler att föra Sverige ur krisen, samti
digt som man uppenbarligen helst 
inte vill att dessa ska ha några löne
lyft alls? 

- Jag är väl medveten om att 
man i högre befattningar utomlands 
som exempelvis i Västtyskland, 
ofta har en behållen inkomst som 
ligger tre-fyra gånger högre än i 
vårt land. Att detta kan påverka 
teknikernas beteende och vilja att 
engagera sig i företagsamhet är gi
vetvis någonting som vare sig rege
ringen eller arbetsgivarsidan kan 
bortse från. 

Engagerad 
• Har den gamla lutherska arbets
moralen försvunnit? 

- Både moroten och piskan har i 
stor utsträckning försvunnit. Pro
blemen framöver blir bl a att få 
människor sysselsatta och engage
rade i produktiva arbetsuppgifter. 
På lite längre sikt sker förändringar 
till följd av den tekniska utveckling
en, så att allt färre producerar och 
säljer varor och allt fler sysslar med 
allmän serviceverksamhet. Detta är 
inte enbart ett sysselsättningspro
blem, utan frågan är hur de ekono
miska mekanismerna kommer att 
påverkas av att en allt större del av 
produktionsresultatet tas ut i skat
ter och allt mindre behållning tillfal
ler den enskilde. 

• Vad tycker Du om fackligt an
knutna aktiesparfoner? 

- Ett intressant experiment. Jag 
hade nog också förväntat mig att om 
något förbund skulle pröva den 
idén. skulle det bli just CF . 

Efter nära två timmars utfrågning 
är Ingvar Seregard fortfarande lika 
engagerad i varje fråga. Det finns 
alltid ett svar, alltid en bakgrund, 
alltid en plausibel förklaring. Det är 
sakargumenten som talar. Männi
skan Seregard skymtar knappt 
fram. Femton korta frågor å la gam
la Vecko-Journalen blir ett sista för
sök att hitta människan bakom ar
gumenten: 

Inflytande 
• Lockas Du aldrig följa Ahlmarks 
och Röde Börjes exempel, dvs lämna 
maktens boning? 

- Givetvis har jag ibland funde
rat på mitt engagemang. Förhållan
dena inom SIF i slutet på 1970-talet 
ledde ju till att jag beslöt lämna För
bundet. Det är också allmänt känt 
att jag gjorde det långt innan jag ac
cepterade ordförandeskapet på hel
tid för PTK. Det beslutet fordrade 
viss självövervinnelse. 
• Är det lättare att vara PTK-ordfö-
rande än politiker? 

- Jag kan inte bedöma politiker
nas situation. 
• Anser Du att Du har makt? 

- Nej men väl inflytande. I den 
utsträckning som man i den här 
funktionen kan agera så att männi
skor har tilltro såväl ens sakliga 
uppgifter som de bedömningar man 
som ordförande tvingas till, så följer 
motsvarande inflytande. 
• Vilken är skillnaden mellan makt 
och inflytande? 

- Den som har makt bestämmer 
själv. Inflytande har den som påver
kar andras beslut, men inte själv be
stämmer. Vilka människor sätter 
Du högst värde på i din omgivning? 
— De ärliga. 
• När läste Du en roman senast? 

- I julas. 
• Vilken? 

- Hannibal erövraren. Jag fick 
den i present av TCO. 
• Var den intressant? 

- Inte i min smak. 
• Vad tycker Du bäst om att göra 
när Du inte arbetar? 

- Vara tillsammans med famil
jen. 
• Det svarar ju alla . . . 

- 1 den här typen av arbete tror 
jag också många tycker just så. Det 
är ju engagemanget för människor 
som gör att man tar ett sånt här 
jobb. 
• Finns det något Du helst undviker 
i arbetet? 

- Nonsensdiskussioner. 
• Finns det någon fråga Du aldrig 
fått av en journalist? 

- Ja och det är jag tacksam för. 
• Vill Du då ställa den till Dig själv 
och svara omgående? 

- Nej. 
OLLE APPELBERG 
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SAMHÄLLSFÖRETAG 
- EN SAMHÄLLSFARA? 

• Samhäl l s företag dumpar 
priserna och för en illojal 
konkurrens, dundrar indu
strin. 
På tredje levnadsåret är 
kritiken mot Samhäl ls före
tag mer svidande än någon
sin. 
• Men V D Gerhard Lars
son värjer sig, säger att 
misskötta företag gör det 
lätt för sig genom att skylla 
misslyckanden på Samhäl l s 
företag. 
• Vad är sanning, vad är 
lögn — hur står det egentli
gen till med Samhäl ls före-
tagsgruppen? 
Egentligen är Samhällsföretag ba
ra en ny organisation av en gam
mal företeelse. Den mängd skyd
dade verkstäder som fanns tidiga
re var uppdelade på ett hundratal 
huvudmän. Detta skapade pro
blem. 

Så efter tio års utredande beslöt 
en enig Riksdag att Samhällsföre
tag skulle bildas. Verksamheten 
körde igång 1980. 

Samhällsföretag har nu 29 000 
anställda, varav 24 000 är handi
kappade på något sätt. Koncernen 
är uppdelad på 24 fristående dot
terbolag, ett i varje län. 

Huvuduppgiften är att ge me
ningsfullt arbete åt handikappade. 
Men på samma gång skall företa
get vara affärsdrivande. 

Dumpning 
Denna ekvation går inte ihop. De 
anställda har nämligen behov av 
omfattande hjälpmedel, kräver re
jäl arbetsledning, och har låg ar
betstakt. Dessutom är sjukfrånva
ron drygt 28 procent. 

Därför uppstår stora merkost
nader i förhållande till vanliga fö
retag. Merkostnaden går staten in 
och betalar. 

Av Samhällsföretags intäkter 
verksamhetsåret 1981/82 på 3,2 
miljarder, var 60 procent statsbi
drag. Resten kom in genom egen 

• Det är inget fel på Samhällsföretag, säger VD Gerhard Larsson. 
Misstagen är inte fler än hos privata förelag. 

ofta sina problem på oss. Men 
möbelbranschens problem är 
strukturella. Det finns för många 

försäljning. 
Statsbidragen får inte leda till 

att företagets priser blir lägre än 
konkurrenternas, utan prissätt
ningen måste grundas på mark
nadspriser. Ändå anklagas Sam
hällsföretag från många håll för 
dumpning. 

- Vi har flera exempel på att 
Samhällsföretag sålt furumöbler 
till halva marknadspriset, säger 
Bo Eigert på Möbelindustriför
bundet. 

Han påpekar att detta skett så 
ofta att det inte kan vara någon 
slump. Övertrampen har nu an
mälts, bl a till Näringsfrihetsom
budsmannen (NO). 

Slås ut 
Irritationen mot Samhällsföretag 
är mycket stor bland möbeltillver
karna. 

- Samhällsföretags verksam
het får inte leda till att existeran
de, privata företag slås ut. Men 
det sker, menar Bo Eigert. 

Samhällsföretagschefen Ger
hard Larsson håller inte med om 
den här kritiken. 

- Just möbelföretagen skyller 

småföretag helt enkelt. 
När det gäller prissättningen 

medger Gerhard Larsson att Sam
hällsföretag ibland sätter för låga 
priser. 

- V i gör 20 000 affärer per år. 
Det vore konstigt om inga fel be
gicks. Men felen är ytterligt få. 

Samhällsföretag har även kriti
serats för att etablera sig opropor
tionellt mycket i vissa branscher. 

- Jag förstår inte varför Sam
hällsföretag skall satsa så oerhört 
hårt på den grafiska branschen. 
Konkurrensen är ju redan jätte
tuff, menar Per Gålmark, V D för 
Grafiska Industriförbundet. 

Han hävdar att det finns en 
uppenbar risk för överetablering 
inom den grafiska sektorn. 

- Varför fördelas inte bördor
na rättvist mellan alla branscher, 
frågar sig Gålmark. 

Grafiska Industriförbundet har 
uppvaktat regeringen om detta. 
Men utan resultat. 

Hög lön 
Samhällsföretag har även kritise

rats för den begränsade utsluss-
ningen. Meningen är nämligen att 
de anställda skall ut på den regul
jära arbetsmarknaden efter en tid. 

Men endast en dryg procent av 
de anställda tog steget ut i fjol. 

Tryggheten i Samhällsföretag 
gör att de gärna stannar. Så den 
maximala utslussningen ligger nog 
bara på 3-4 procent årligen, säger 
Gerhard Larsson. 

Men kritikerna hävdar att de 
anställda stannar bland annat för 
att de har för hög lön. 

Ett exempel på detta var när 
SAAB i Linköping ville anställa > 
två personer från Samhällsföre^^ 
tag. Men den avtalsmässiga lön 
som S A A B erbjöd var betydligt 
lägre än lönen hos Samhällsföre
tag. De två föredrog därför att tac
ka nej till erbjudandet. 

I ett annat fall i Lycksele hade . 
de anställda inom ett Samhällsfö^g 
retag fem kronor mer i timmen än 
de anställda i ett motsvarande pri
vat företag. 

Principen är, enligt Gerhard 
Larsson, att Samhällsföretags an
ställda skall ha 90 % av den ge
nomsnittliga LO-lönen. 

Belackarna av Samhällsföretag 
menar även att den begränsade ut
slussningen beror på att Samhälls
företag medvetet hindrar de skick
ligaste från att söka sig ut på den 
reguljära arbetsmarknaden. Utan 
de duktiga skulle nämligen pro
duktiviteten sjunka katastrofall. 
Kritiken mot Samhällsföretag är 
alltså hård. Gör då företaget något 
för att dämpa kritiken? 

Ja, bl a noppas man lindra den 
genom att begränsa statsbidragen. 

- När vi startade var 63 pro
cent av våra intäkter statliga bi%. 
drag. I dag är de knappt 60 p r«J^ 
cent. 1987 hoppas vi att vara nere 
i 50 procent statsbidrag, säger 
Gerhard Larsson. 

Men egentligen är det övergri
pande målet att lägga ner hela 
Samhällsföretag. 

- Ett separat företag för hantJuj 
kappade skall inte behövas. 
Åtminstone inte i ett perfekt sam
hälle, säger Gerhard Larsson. 

TORSTEN CEDERLUND 

Sluta hacka på lärarna! 
• • Debatten om lärarnas 
arbetstider har spårat ur. I 
stället för att angripas bör lä
rarna få samhällets fulla 
stöd. 
Skolans och lärarnas verksam
het har de flesta människor syn
punkter på. Man vet att läraren 
har sommar- och sportlov samt 
att en lektion bara varar i 40 mi
nuter. Det är lätt att vara 
avundsjuk på personer med så 
bra arbeten och ifrågasätta de
ras arbetsinsatser. 

Arbetsgivaren har inte ifråga
satt arbetstiden som sådan. Det 
borde rimligtvis ha gjorts om fal
let nu var att lärarnas lön inte 
stämmer överens med den arbe
tade tiden. I stället kritiserar 
man lärarnas frihet att förlägga 
cirka en tredjedel av den totala 
arbetstiden till den tidpunkt på 
dygnet han eller hon föredrar. 

Den psykiska påfrestningen, 
den dåliga arbetsmiljön och bris
ten på arbetsplatser gör det 
emellertid omöjligt att knyta lä

rarens tjänstgöring till 08.00-
17.00, med närvaroplikt i sko
lan. 

Lärarens åligganden utöver 
undervisning och för- och efter-
arbete av lektionerna är reglerat 
i skolförordningen. Det innebär 
bland annat deltagande i konfe
renser, studiedagar och föräld
ramöten. För att läraren skall 
kunna fullgöra undervisningen 
förutsätts också att han eller 
hon bedriver viss individuell 
fortbildning. I fortbildningspro

positionen säger Britt Mogård: 
"Det är ett naturligt inslag i 

lärarens förberedelse- och upp
följningsarbete att han eller hon 
fortlöpande informerar sig om 
nyheter och förändringar . . . " 

Men lönen för lärare är anpas
sad till den relativt långa som
marledigheten. Lärare anställda 
inom arbetsmarknadsutbildning 
som har semester i stället för fe
rier har ett lönepåslag med två 
lönegrader. BO JANSSON, 

(ombudsman, statliga sektorn) 
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• • Missnöjet med regeringens 
bantning av UHÄs förslag till ny 
ekonomutbildning är stort. Många 
hade väntat sig att det, efter 
många års utredande, äntligen 
skulle bli en förlängning från 120 
till 140 poäng enligt de riktlinjer 
som den s k AU-gruppen vid 
UHÄ föreslog för ett år sedan. 

— Det är helt fel att inte för
länga ekonomutbildningen. Vi ha
de ju räknat med att det äntligen 
skulle bli en kvalitetshöjning, säger 
CRs ordförande Väste YVastesson. 

Bland remissinstanserna hade 
AU-utredningens förslag om 140 
poäng fått starkt stöd. Och stöd 
ges även i regeringens proposi
tion, men bara moraliskt. Av 
statsfinansiella skäl som man ut
trycker det, kan regeringen inte 
acceptera mer än 120 poäng. Men. 
framhåller man, det räcker för att 
såväl bredda som fördjupa ekono-

imernas kunskaper enligt AU-ut-
>. hedningens modell. UHÄ bör där

för göra en översyn när det gäller 
fördjupningsdelen, menar rege
ringen. 

• • Den uppfattningen delas 
(dock inte av t ex professor Sten 
Jönsson, Göteborg, Han satt med 

' i AU-utredningen. 
— AU-utredningens förslag in

nebär att olika ämnen integreras. 
Då kan man inte bara skära bort 
ett antal poäng. 

1 

Däremot tycker han att det är 
bra att den äntligen kommer att bli 
en ekonomutbildning och inte en 
mängd varianter som hittills varit 
fallet. 

Ett av motiven med AU-utred
ningen var just att samordna det 
splittrade och svåröverskådliga 
utbudet av linjer inom det admini
strativa och ekonomiska området. 

CR kommer att tillsammans 
med SACO/SR gemensamt agera 
för att ekonomutbildning återförs 
i de spår som de flesta inom hög
skolevärlden trodde skulle bli 
verklighet. Det finns en del hög
skolor, bl a högskolan i Örebro 
som redan satt igång utbildning 
enligt AU-utredningens riktlinjer 
med basblock och fördjupnings
del. 

Peter Stenkula, ordförande i 
linjenämnden för ekonomutbild
ningen i Örebro, hoppas att försö
ket ska slå så väl ut att vinsterna 
med en kvalitetshöjd utbildning 
även i politikernas ögon översti
ger besparingarna i kronor vid en 
utbildningstid på sex terminer. 

SV 
AU-utredningens förslag inne

bär att tre linjer - ekonomlinjen, 
förvaltningslinjen och linjen för 
personal- och arbetslivsfrågor -
ersätter sju linjer inom den nuva-

nde s k AES-sektorn. Föränd
r i n g e n ska genomföras redan 

fr o m höstterminen i år. 
Enligt AU-utredningens ur

sprungliga förslag skulle de tre lin
jerna vardera omfatta 140 poäng, 
dvs sju terminer. De fyra termi
nerna skulle bestå av ett basblock 
som integrerade olika ämnen. Alla 
på en ort som läste t ex ekonom
linjen skulle därmed få samma ut
bildning de första fyra terminerna. 
Därefter skulle man välja mellan 
olika fördjupningskurser som om
fattade tre terminers studier. 

Motsvarande uppläggning skul
le gälla för de två andra linjerna. 
• • I regeringens förslag har 
man emellertid strukit den sjunde 
terminen på ekonomlinjen och PA-
linjen, men behållit den på förvalt
ningslinjen. 

- Regeringens förslag är en 
klar besvikelse. Nu finns det ju 
inga direktiv och riktlinjer för hur 

• Efraim är Göteborgsekonomernas symbol för utbildningen. Ekono
merna hade hoppats att Efraim skulle få växa, men regeringen säger nej 
- det blir för dyrt med en fördjupningstermin. Efraim stympas, och 
missnöjet växer. 

ekonomutbildningen ska se ut, sä
ger Sten Jönsson. 

Han menar att om regeringen 
stannat vid AU-utredningens för
slag så hade det egentligen blivit 
en bekräftelse på det studiemöns
ter som idag är vanligt. Det är 
nämligen många studenter som 
lägger mer än 120 poäng, bl a där
för att det är nödvändigt för ex vis 
revisorsutbildning. 

• • Från Göteborgs universitet 
har nu gått ut ett upprop till uni
versitets- och högskolelärarna i fö
retagsekonomi. I uppropet gör 

man tummen ned för regeringens 
bantade förslag, bl a därför art 
basblockets utformning kommer 
att bygga på nya förutsättningar. 

Missnöjd med att utbildningen 
inte förlängs är också Helge Ry-
en, som blev klar med sin utbild
ning för ett år sedan. Han sitter 
numera i CRs styrelse och var un
der studietiden talesman för de 
studerande CR-medlemmarna när 
det gäller utbildningsfrågor. 

- En extra termin skulle göra 
att man kunde få med det där "ex
tra" i utbildningen, t ex ADB och 
praktisk redovisning. 

Men enligt regeringens proposi
tion kommer det alltså inte att bli 
någon förlängning av ekonomut
bildningen. 

- Då är det bättre att skjuta på 
reformen ett år och ge UHÄ i upp
drag att utreda hur 120-poängsut-
bildningen enligt AU-utredning
ens riktlinjer ska läggas upp. säger 
Jan Stalbring, som är informa
tionssekreterare vid CR. 

- Men i första hand kräver vi 
att 140-poängsförslaget behålls. 
• • Det är f n febril verksamhet 
på CR, för att gemensamt försöka 
förmå riksdagspartierna att motio
nera om de två krav som Jan Stal
bring ger uttryck för. 

Hela ekonomutbildningen, dvs 
både basblock och fördjupnings
del, kommer att bedrivas på föl
jande orter: Stockholm, Uppsala. 
Linköping. Lund, Göteborg, 
Umeå, Örebro, Växjö, Karlstad, 
Luleå och Sundsvall/Härnösand. 

Enbart basblocket ska man kun
na läsa i Eskilsmna/Västerås, Fa
lun/Borlänge, Oävle/Sandviken, 
Jönköping, Växjö. Borås. Skövde 
och Sundsvall/Härnösand. 

De administrativa utbildningar
na har sedan länge haft små eko
nomiska resurser. De har tillhört 
de allra sämst lottade högskoleut
bildningarna. Men nu föreslås 
ökade resurser på cirka 3,3 Mkr. 

Ekonomlinjen får 3 344 nybör
jarplatser, varav 384 för basbloc
ket. 

JAN-OLOF A N D E R B E R G 
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ÖGA MOT 
• Ekonomen eller so
cionomen — vem ska få 
ekonomjobben i kom
munerna? 

— Civilekonomerna, 
självklart, säger Margit 
Gennser som skrivit en 
bok om saken. 

— Fel, bara förvalt
ningssocionomerna 
klarar balansgången 
mellan ekonomi och 
politik, säger Bengt-
Ove Moberg från SSR. 

Civilekonomerna har börjat kon
kurrera med socionomerna i kom
munerna. 

Ekonomerna har blivit mer in
tressanta eftersom kraven på ef
fektivitet och lönsamhet ökar i 
åtstramningstider. Men meningar
na är delade om effekten av eko
nomernas metoder. 

Civilekonomen och riksdags
mannen Margit Gennser (m) krä
ver en effektivare ekonomisk 
styrning och friare rekrytering av 
folk till kommunerna. - Hur 
kommunernas ekonomi sköts har 
på sikt betydelse för hela vårt 
samhällssystem, menar hon. 

— Det är viktigt att få in folk 
med nya idéer och en annan bak
grund, tycker Margit Gennser. Vi 
kan inte ha folk med enbart erfa
renhet av kommunal och statlig 
förvaltning, eller tjänstemän som 
rekryteras från en högskola - de 
är för inriktade på den offentliga 
sektorns överlägsenhet. 

Volymsjuka 
— En alltför hög specialisering le
der till resursslöseri och stelbent
het eftersom man kopplar bort 
kreativiteten, fortsätter hon. Vi 
behöver kunnigt folk som tar stör

re hänsyn till kommunernas knap
pa resurser och som kan dirigera 
åtstramningen genom ekonomiska 
kalkyler. Gamla dokumenterade- . 
mikroekonomiska kunskaper son^^/ 
priskänslighet och priselasticitet 
har t ex glömts bort i kommu
nerna. 

Margit Gennser anser att det re
dan nu finns många dynamiska 
tjänstemän i kommunerna, mer 
p g a den kommunala miljön kan^r 
de inte utnyttja sin kompetens och 
kreativitet. 

- Istället för lönsamhet, blir 
den "egna" förvaltningens till
växt, målet för verksamheten, sä
ger hon. 

Margit Gennser påpekar att 
"volymsjukan" även kan före
komma i det privata näringslivet. 
Men kravet på vinster gör att den
na typ av slöseri, dvs tillväxt utan 
hänsyn till lönsamhet, upphör när 
vinster byts till förluster. 

— Civilekonomerna passar 
bättre än förvaltningssocionomer
na på de rent ekonomiska funktio
nerna eftersom de ofta är mer 
kostnadsmedvetna och mer inrik
tade på effektivitet, säger Margit 
Gennser vidare. Men de måste 
också vara intresserade av verk
samheten och uppträda som dyna 
miska företagsledare. ^1} 

Margit Gennser anser att tjäns
tens art bör avgöra vem som är 
mest meriterad för den kommuna
la tjänsten. - Kommunerna behö
ver starka drätselkontor med ci
vilekonomer, men en befattnin" 
typ socialchef ska besättas av I ^ J 
socionom, säger hon. 

Hon säger också att den väsent
ligaste orsaken till Sveriges eko
nomiska kris är den snabbt expan
derande offentliga sektorn, som 
idag utgör 70 % av BNP, varav 
den kommunala konsumtionen är 
uppåt 50 %. 

I sin bok "Kommunen betalar" 
tar hon upp kommunernas ökade 
svårigheter att finansiera expan
sionen. Det genomgående temat i 
hennes bok är att kommunerna 
måste införa konkurrens för att 
förhindra det "kommunalekono-

— Civilekonomerna sköter kom
munernas ekonomi bäst, säger 
Margit Gennser, riksdagsman 
(m). De är kostnadsmedvetna och 
inriktade på effektivitet till skill
nad från socionomerna. 

Foto: C L A E S LÖFGREN 



ÖGA OM 
JOBBEN 
miska lättsinnet". Kommunala 
planhushållare och förespråkare 
har en tendens att föra en extrem 
1'laissez-faire" politik, menar 

^ i o n . För att komma tillrätta med 
problemen föreslår hon bl a att 
kommunerna lägger ut mer av sin 
verksamhet på enskilda, privata 
företag och konkurrerande bolag, 
t ex köper städning där den är bil-
'.jgast, antingen hos kommunens 
.istighetsförvaltning eller från en 
privatperson. 

Margit Gennser vill också att 
kommunerna i större utsträckning 
uppmärksammar följande ekono
miska "modell": när behov ska 
tillfredsställas (det kan gälla en 
vara eller tjänst) är det efterfrågan 
som avgör priset, produktionens 
omfattning och inriktning (och 
inte förvaltningens egenintresse 
eller styrkan hos enstaka påtryck
ningsgrupper). Om t ex efterfrå
gan är transport för handikappade 
behöver man inte bygga dyra hiss
anordningar på alla bussar, utan 
istället välja billigare alternativ. 
De här sambanden menar hon att 
näringslivet lärt sig. 

',ika kapabla 
ör Bengt-Ove Moberg, kansli

chef på SSR (Sveriges sociono
mers personal- och förvaltnings
tjänstemäns riksförbund), är det 
däremot självklart att förvalt-
"•'ngssocionomerna ska ha före-

w , ide till tjänster inom den offent
liga sektorn och att det privata nä
ringslivet ska vara civilekonomer
nas marknad. 

- Det är grovt förenklat att på
stå att ekonomin kommer på föt
ter bara vi får fler civilekonomer i 
kommunerna, menar Bengt-Ove 
Moberg. 

- Förvaltningssocionomerna 
är lika kapabla som civilekono
merna att sköta den kommunala 
ekonomin men är till skillnad frän 
ekonomerna beroende av politis
ka beslut. 

- Fungerar den offentliga sek

torn dåligt beror det m a o inte på 
förvaltningssocionomerna utan pä 
att det fattas dåliga politiska beslut. 

- Förvaltningsutbildningen ger 
ekonomiska fackkunskaper samti
digt som den är anpassad efter den 
offentliga sektorns speciella krav. 
Ekonomernas utbildning utgår där
emot från ett lönsamhetsperspek
tiv som bygger på en helt annan 
målsättning och andra beslutsfor
mer än som gäller för den offentliga 
sektorn. 

Ideologi 
Bengt-Ove Moberg menar vidare 
att kritiken mot förvaltarna i grun
den är av ideologisk natur. 

— Kritikerna vill privatisera. 
dvs avskaffa den offentliga sek
torn eller delar av den med civil
ekonomernas "hjälp". 

Idag har kommunförbundet 
svängt. Karl Knutsson. chef för 
kommunalekonomiska avdelning
en säger. 

- Behovet har ökat av duktiga 
ekonomer i kommunerna oavsett 
om det är förvaltningssocionomer 
eller civilekonomer, menar Karl 
Knutsson. Jag är i högsta grad för 
en blandning av erfarenheter i 
kommunerna, säger han. Men på 
mikronivå är det ju det rent före
tagsekonomiska kunnandet som 
är väsentligt. De kommunala ruti
nerna kan man lära sig på plats, 
menar han vidare. 

Här har skett en svängning från 
kommunförbundets sida. 1981 
framhöll dåvarande direktören för 
kommunförbundet Sver Järdler 
konsekvent att det inte går att 
applicera företagsekonomiskt tän
kande på den kommunala sek
torn. "En förvaltningssocionom 
och en civilekonom är inte utbyt
bara", hävdade han. Sven Järdler 
pekade främst på civilekonomer
nas bristande kunskaper om den 
speciallagstiftning som gäller för 
kommunerna. 

G U N I L L A K E M P E 
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Högre lön 
i staten 

M • Statligt anstäl lda 
ekonomer får från och 
med den första januari i 
år löneförhöjning med 
300—350 k r o n o r / m å n a d . 
Avtalet om löneförhöjningen 
tecknades den andra februari 
och från och med februarilö
nen skall den nya lönen beta
las ut. Den retroaktiva januari-
lönen kommer i mars, liksom 
engångsbeloppen (155 kronor) 
för november och december. 

SACO/SR har emellertid 
inte förhandlat färdigt, utan 
kräver också kompensation 
för löneutvecklingen i den 
statliga sektorn som släpat ef
ter den privata. 

Man hoppas få ytterligare 
ungefär 150 kronor per månad 
retroaktivt från den första ja
nuari 1983. 

Felaktigt 
nummer 
M • OBS! OBS! OBS! 

Det blev ett felaktigt telefon
nummer på själva brevpappe
ret i den information som CRs 
medlemmar fick tillsammans 
med medlemsavgiften. 

I texten framgår dock att 
medlemmar skall ringa 
08-14 20 00 om frågor till 
ombudsmän och register. 

Telefontiderna är: Med
lemsregister: 09.00-11.00, 
12.30-13.30. Övriga frågor: 
Kontorstid. 

HÄR ÄR GÄNGET 
• • CRs styrelse februari 1983: De fyra på första 
raden (från vänster): Jan Stalbring, adjungerad 
sekreterare, Väste J Wastesson, ordförande, Birgit 
Karlson, vice ordförande, Karin Torebring. 
• • På raden bakom (också från vänster): Len
nart Lindberg, Curt Rafstedt, Helge Ryen och Jan-
Eskil Jörby. 
• • Är inte med på bilden: Sven Emanuel, Håkan 
Frisk, Mikael Igelström, Birgitta Lidell, Ester Te-
leki-VVikman. 

Dra av! 
• • Nästan samtliga senior 
medlemmar, med undantag f o » ^ 
vissa utlandsmedlemmar och 
pensionärer är anslutna till 
Akademikernas Erkända Ar
betslöshetskassa (AEA). Er-
lagd avgift för 1982 (42 kronor) 
är avdragsgill i självdeklaratio
nen. 

CIVILEKONOMERNAS RIKSFÖRBUND 
Malmskillnadsgatan 48 A , Box 7667, 103 94 
Stockholm, tel. 08-14 20 00. 

Informationssekreterare: Jan Stalbring, tel. 08-
14 20 00. 
Arbetsmarknad — enskild sektor: Chef: Jon-
Erik Eriksson. 
O m b u d s m ä n : Lars Friberg, Marianne H a g s t r ö m e r , 
Eva Kovar, Paul L idehä l l , Peter Magnusson, Chris

tina N y g å r d h , Jan T igers tröm, Anders Thikan, Jö-
ran Tjernell. 
Arbetsmarknad — statlig sektor: Chef: Sten O 
Andersson. 
O m b u d s m ä n : Bo Jansson, Björn Stolpe 
Arbetsmarknad — kommunal sektor: Chef: 
Leif B Eriksson. 
Ombudsman: Hans Rödin 


